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El senyor president de les Corts Valencianes:

Té una perxa jurídica, senyor Ibáñez . Cosa que no havia 
passat des de temps immemorials . (Veus)

Bé, és una anècdota però a mi m’ha cridat l’atenció 
positivament .

 

Preguntes

El senyor president de les Corts Valencianes:

Passarem, senyories, al següent punt de l’ordre del dia que és 
el número 9, que són les preguntes de control al Consell . Hi 
ha 11 preguntes . La primera era la 285 que ha de substanciar, 
en nom del Grup Parlamentari Vox, el diputat Miguel Pascual 
i que formularà al vicepresident segon i conseller d’Habitatge 
i Arquitectura Bioclimàtica .

Però no veig al senyor . . . Sí que estan? Anem a ser permissius 
perquè . . . (Veus) Senyories, ho entenc perfectament, però 
diguem que hi ha diputats que entren, que ixen, perquè . . . I el 
senyor . . . Senyor Pascual, acomode’s vosté tranquil·lament 
que va vosté a substanciar la pregunta .

Jo crec que hem de ser tots un poquet (veus) tolerants . Sí, sí, 
sí, sí, sí . Estàvem fent el . . .

Molt bé . Senyories, pregunta que formula l’il·lustre diputat 
Miguel Pascual al vicepresident segon del Consell . Senyoria, 
un segon, té vosté la paraula .

El senyor Pascual Pérez:

Muchas gracias, señor presidente .

Ante la existencia de viviendas del parque público ocupadas 
de forma ilegal, ¿cuáles son las medidas que el Consell está 
aplicando para la recuperación de las viviendas ocupadas de 
forma irregular pertenecientes al parque público y su puesta 
a disposición de los ciudadanos que optan a ellas de forma 
legal?

Gracias .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el vicepresident segon del Consell, senyor 
Rubén Martínez Dalmau .

Quan vosté vullga, vicepresident .

 

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Senyor Pascual, em sorprèn que vosté trasllade una pregunta 
com esta en el moment tan complicat que estem vivint . I, 
com vosté sap, hi ha molta gent que ara mateixa necessita 
les seues cases per a poder tindre un refugi on quedar-se 
després de la pandèmia .

Durant estes setmanes li he repetit en vàries ocasions que 
moltes famílies que ocupen cases ho fan per necessitat . Es 
tracta de gent que és especialment vulnerable i per això 
continuem amb el pla de regularització, que es va iniciar en 
abril de 2017, davant la gran quantitat de vivendes ocupades 
que ens van deixar els governs de la dreta .

Per falta de manteniment i control sobre el parc públic 
era necessari actuar sense expulsar a les persones que 
estigueren en situació de vulnerabilitat . I este procediment 
ens ha permès regularitzar la situació de 70 famílies en 
risc d’exclusió social i recuperar més de 540 vivendes que 
serviran per a donar solució habitacional a les persones que 
ho necessiten .

Gràcies .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, vicepresident .

El senyor Miguel Pascual acabarà de formular la pregunta .

El senyor Pascual Pérez:

Muchas gracias, señor presidente .

Señor vicepresidente, la ocupación se ha convertido en un 
problema de primer nivel en toda España . Y, exactamente, 
necesitan sus casas no las que les quitan a los demás . Y no me 
venga usted intentando dar pena, cuando en muchos casos 
los ocupas cuentan con instrucciones detalladas sobre el 
funcionamiento de los sistemas judiciales y policiales, así como 
de sus procedimientos de actuación, donde sorprenden cada 
vez más su organización y profesionalidad con la que actúan .

Y no hay nada más peor para los trabajadores que están 
esperando a poder optar a una vivienda pública, 14 .000 
familias en la Comunidad Valenciana, que ver que la 
administración no toma medidas .

Señor vicepresidente, en Vox velamos por los intereses de 
los trabajadores, por esa gente a la que le ha costado tanto 
sudor y lágrimas comprarse una vivienda y pagar su alquiler . 
Velamos por la gente a la que tanto le cuesta llegar a final de 
mes y aun así paga sus impuestos religiosamente . Y, ¿para 
qué? Desde luego no para que venga usted aquí a reírse de su 
esfuerzo y a decirles que no va a hacer nada porque no le da 
la gana, porque son sus colectivos .

Usted utiliza los recursos de todos los valencianos y permite 
que destrocen las casas, pone en riesgo a los ilegales y, para 
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colmo, pone en riesgo a los propios vecinos que no tienen 
ninguna culpa .

Mire, yo no soy adivino pero soy observador, y esto yo ya lo 
he visto . María José Salvador, abril del 2017: «La Generalitat 
quiere regularizar a los ocupas de las viviendas públicas 
estudiando caso por caso» . María José Salvador un año 
después, septiembre del 2018: «Mano dura del Consell 
contra los ocupas de viviendas públicas . La conselleria 
ha realizado ya más de cuatrocientas actuaciones para 
recuperar inmuebles» .

Rubén Martínez, mayo del 2020, viene usted aquí a dar 
pena de los que se saltan la ley y no ofrece medidas para 
corregirlo . ¿Qué nos dirá Rubén Martínez en 2021? ¿Ve? 
¿Entiendo yo por dónde voy? Mire, es una simple progresión 
aritmética .

María José Salvador, 2015: 500 viviendas públicas ocupadas . 
María José Salvador, 2019: 1 .164 viviendas públicas 
ocupadas . Rubén Martínez, 2020: 1 .252 viviendas públicas 
ocupadas . ¿Qué nos dirá Rubén Martínez en 2021?

Ustedes, no solo es que no estén haciendo nada por devolver 
las viviendas públicas sustraídas de forma ilegal sino que, 
además, son incapaces de hacer nada para evitar el efecto 
llamada que ustedes han creado .

Mire, yo no voy a intentar convencerles de que el derecho 
a la propiedad es el instrumento por el cual se vertebra 
el esfuerzo y la prosperidad de las clases medias y 
trabajadoras; porque usted ni cree en la libertad, ni cree en 
los trabajadores, ni mucho menos mira por sus intereses . 
Ustedes trabajan para sus oligarquías, ustedes trabajan para 
colocar a sus amiguitos, ustedes trabajan para mantener sus 
chiringuitos políticos .

De todas formas, sí que creía que usted iba a decir algo hoy 
para intentar recuperar las viviendas públicas, pero ni para 
eso sirve . Usted aquí hace unos días vino echando pestes de 
cómo se me ocurría a mí decir que usted trabaja de forma 
que genera a la ciudadanía un gasto . Pues sí, se lo vuelvo a 
decir, usted lo que viene aquí es a hacer un gasto totalmente 
prescindible .

Porque, señor Martínez, evítenos al Rubén Martínez del 
mano dura de dentro de un año y tome las medidas que hay 
que tomar para recuperar las viviendas públicas de todos los 
valencianos .

Y la verdad es que no entiendo –termino ya, señor 
presidente– no entiendo las referencias que desde su 
grupo parlamentario se han hecho al mío con respecto a los 
palos de golf . Es que a lo mejor, tal vez, ustedes se estaban 
refiriendo al padre de Echenique o a determinados miembros 
de su bancada . Porque, tal vez, esas personas sí que 
estuvieron en la manifestación del pasado sábado pero, como 
había tanta gente, tal vez no los vi .

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Pascual .

Li contestarà el vicepresident del Consell . Escoltarem la 
resposta del senyor Rubén Martínez Dalmau, vicepresident 
del Consell . Quan vosté vullga, senyor vicepresident .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Senyor Pascual, jo és que quan a voltes diuen que Vox viu en 
el passat jo pense que és metafòric, però és que pense que és 
real . És a dir, vostés viuen en el passat .

És a dir, jo soc Rubén Martínez Dalmau, vicepresident segon 
del Consell valencià . És a dir, no puc fer-me responsable 
de qüestions del passat . Sobretot, vosté tindria que 
controlar-me a mi no al passat . Per tant, jo trobe que vosté 
hauria de ser un poquet –ja li ho vaig dir l’altre dia en la 
meua compareixença– més seriós a l’hora de fer les seues 
preguntes, les seues rèpliques .

Mire, senyor Pascual, anem a continuar el procés de 
regularització, tal i com li he dit en la primera intervenció . 
Actualment continuem tramitant expedients que ens 
van a permetre regularitzar i recuperar un gran nombre 
d’habitatges . Anem a revisar cas per cas –com sempre ha fet 
el Botànic, com sempre ha fet el Botànic– cas per cas, per 
cada família .

Perquè vostés no els importen les famílies que hi ha vivint 
en les cases, a vostés no els importen . A vostés els importa, 
simplement, que la casa està ocupada per no sé qui o 
ocupada per no sé quants . Miren, darrere d’eixes . . ., no cal que 
m’ho mostre, si són periòdics de fa tres o quatre anys, ja ho 
sé . El que passa és que, hui en dia, hi ha altres notícies, senyor 
Pascual .

Mire, jo és que . . ., la veritat és que no sé com dir-li-ho . 
Nosaltres continuem col·laborant amb els serveis socials de 
cada municipi per a garantir que ninguna família en situació 
de vulnerabilitat es quede sense un sostre per a poder 
desenvolupar una vida digna . I, si vol, li torne a explicar el 
procediment conforme a la Resolució del 4 d’abril de 2017 
perquè li quede clar, encara que ho fet ja diverses voltes . 
Però jo li ho torne a explicar les voltes que faça falta perquè 
vosté ho comprenga .

Mire, en primer lloc, des de la Generalitat Valenciana 
localitzem les ocupacions i demanem els informes preceptius 
sobre la situació de les famílies als serveis socials municipals . 
És a dir, ens preocupem per les persones que hi ha en 
cadascuna de les cases .

En segon lloc, si els inquilins es troben en situació de 
vulnerabilitat i en condicions de ser persones adjudicatàries 
d’una vivenda es procedeix a la seua regularització . Si es 
demostra solvència, si es demostra vandalisme o insalubritat, 
immediatament es recupera l’habitatge per a rehabilitar eixe 
habitatge i adjudicar-lo de la forma més ràpida possible .

I, a més, hem agilitzat el procediment en municipis com 
Alacant, concretament en el barri del Carme, on tenim un 
índex d’ocupació irregular molt elevat . Des de l’Entitat 
Valenciana de Vivenda i Sòl, des de l’Evha, hem contractat 
l’externalització del servei d’identificació, recolzament social 
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i acompanyament de les unitats de convivència que ocupen 
sense títol vivendes del parc públic de la Generalitat .

I insistisc en el fet, que ja li he comentat, que des del 2017 
hem recuperat 544 vivendes . I els informe que tenim quasi 
500 expedients en tramitació . Els governs de la dreta ens 
van deixar més de 1 .600 vivendes ocupades per falta de 
manteniment i control sobre el parc públic .

A mi em posa molt trist pensar que hi ha grups polítics que 
tinguen com a prioritat política expulsar famílies vulnerables 
en un moment com aquest, em pose molt trist . I em sembla 
una falta de responsabilitat . Perquè vostés no treballen, com 
diu vosté, per a protegir a les famílies; vostés treballen per 
a estigmatitzar a les famílies, per a afonar a les famílies més 
pobres . I nosaltres, en canvi, no anem a deixar a una sola 
família vulnerable sense casa .

Per favor, revisen les seues prioritats . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, vicepresident .

Següent pregunta, de l’il·lustre diputat José Ciscar 
Bolufer que pregunta a la consellera de Justícia, Interior i 
Administració Pública .

Senyoria, té vosté la paraula .

El senyor Ciscar Bolufer:

Moltes gràcies, senyor president .

Señora consellera, traemos al pleno hoy esta pregunta 
porque en su comparecencia del pasado día 7 de mayo nos 
dejó especialmente preocupados . Vino usted a decir que la 
respuesta al atasco de la justicia valenciana tras la pandemia 
no se va a resolver con más recursos sino optimizando los 
que ya existen .

Y, claro, tras esa afirmación el interrogante que nos surge 
es el siguiente: Si usted no ha sido capaz de optimizar en 
tiempos de normalidad los recursos de los que dispone, 
¿cómo nos garantiza que lo va a hacer ahora en la situación 
tan complicada como la que viene?

Nos llamó también la atención que anteayer dijera que es 
muy crítica con las decisiones que está tomando el Consejo 
General del Poder Judicial y el Gobierno de España . Y es que 
da la impresión de que usted lo que quiere es quitarse de en 
medio y que la responsabilidad ante el colapso judicial que 
viene sea de otros . Pero no se confunda, porque ese colapso 
le va a pillar a usted también .

Mire, la parálisis de su departamento está haciendo un daño 
enorme en estos momentos . Ha transcurrido ya un mes 
desde que se conocen las medidas procesales y organizativas 
aprobadas por el Decreto ley 16/2020 . Muchas de esas 
medidas dependen de medios tecnológicos que son de su 
competencia .

Una de las medidas estrellas del decreto ley para evitar el 
atasco es la celebración de vistas telemáticas . Eso hoy es 
misión imposible . Las vistas, para que se puedan celebrar con 
las debidas garantías procesales, requieren de medidas para 
reforzar e implementar los medios tecnológicos existentes .

Por ejemplo, programas de videoconferencia fiables, ampliar 
la cobertura de red para que puedan celebrarse vistas 
de modo simultáneo . Contratar las asistencias técnicas 
necesarias ante cualquier desconexión o dificultad técnica 
que pueda interrumpir una vista .

Y a estas alturas, más allá de responsabilidad a los demás, 
¿nos puede decir qué está haciendo usted? Porque tenemos 
la sensación de que es nada . Y, por si fuera poco, las medidas 
de protección y seguridad llegan con retraso, especialmente 
las mamparas de separación .

Usted dijo aquí que iban a estar la primera semana de junio . 
No van a estar la primera semana de junio, ni la segunda, y 
veremos si la tercera .

Tal es el retraso que, para salir al paso, han tenido que 
comprar, como medidas de protección, rollos de plástico film, 
para entendernos, el plástico que se utiliza para envolver 
alimentos o para embalar mercancías .

Es curioso, ustedes son capaces de poder contratar a la 
velocidad del rayo algo que no está normalmente en el 
mercado, como un hospital de campaña, pero luego les 
cuesta horrores encontrar algo tan sencillo como son unas 
mamparas .

¿Qué tiene que decir al respecto, señora consellera?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Ciscar .

Li contestarà l’honorable consellera . Té vosté la paraula, 
consellera .

 
La senyora consellera de Justícia, Interior i Administració 
Pública:

Gràcies, senyor president .

Buenos días, señor Ciscar .

Mire, la situación en la que está la justicia valenciana en este 
momento, 20 .000 juicios suspendidos, más todo el atasco 
derivado de la crisis económica a la que esta crisis sanitaria 
ha dado lugar, claro que es responsabilidad mía .

Y le puedo asegurar que vamos a trabajar codo con codo 
tanto con el Ministerio de Justicia como con el Consejo 
General del Poder Judicial, para que todas las medidas 
que han sido incorporadas a ese decreto ley que se 
está tramitando ahora como proyecto de ley, podamos 
implementarlas lo más rápido posible .


